
Número 12  ¦  16-10-2019 Pàg. 535

A banda d’això, estes últimes setmanes hem conegut infor-
mes científics respecte a l’impacte del canvi climàtic sobre 
la pujada del nivell de la mar que pot incrementar-se en un 
metre, que això tampoc estava avaluat .

Nosaltres sentim certa alarma perquè representants del port 
i també del Ministeri de Foment sembla que parlen de la valo-
ració ambiental com si fóra un entrebanc per a fer actuacions . 
Sota el nostre punt de vista el que fa una avaluació ambien-
tal d’una actuació és donar garantia que eixa actuació s’acople 
a l’interés general, i a més a dóna seguretat jurídica perquè no 
passe el que va passar en els anys vuitanta quan Nazaret, el 
barri de Nazaret, es va quedar sense platja, i després resulta 
que els responsables polítics alguns tingueren, han tingut 
l’honestedat de dir que s’arrepentien d’aquella decisió .

Per tot això li preguntem des del nostre grup parlamentari: 
quina és la posició de la seua conselleria en relació amb el 
projecte d’ampliació del port de València .

Moltes gràcies .

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria .

Li contestarà la consellera .

 
La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies .

Bé, des de la conselleria que m’ocupa i com a administra-
ció pública competent en vetlar pel màxim compliment de la 
normativa ambiental a nivell autonòmic, i com és el nostre deure 
coordinar-nos amb el ministeri, en este cas de transició ecolò-
gica, en les matèries que creguem que ho requereixen, va ser pel 
qual l’1 d’agost jo vaig enviar una carta a la senyora ministra –
després d’haver-li fet ja una anterior carta, on posava de mani-
fest algun dels punts que més ens preocupaven i que volíem 
abordar–, vaig fer una específica sobre la qüestió de l’ampliació 
del port de València, el nou projecte, i la necessitat que d’ofici el 
ministeri fera una nova declaració d’impacte ambiental .

He de dir, primer, que estos canvis sobre l’ampliació els vam 
conèixer a través del PEIV, de bases de concurs per a la cons-
trucció i explotació de la nova terminal de contenidors de 
l’ampliació nord del port de València, però és destacable que 
en la pàgina web del ministeri no s’ha trobat cap tramita-
ció de la modificació del projecte ni consta en els diferents 
departaments de l’administració autonòmica que s’haja efec-
tuat cap consulta per part de l’òrgan ambiental de l’estat 
sobre les modificacions del projecte que va obtindre certa-
ment una resolució ambiental de 2007 però per a un projecte 
diferent a què s’està plantejant actualment .

Per tant, no coneixem l’abast ni la magnitud de les modi-
ficacions proposades, però sí que podem vislumbrar quina 
és la situació perquè el plec de condicions del concurs de 
l’Autoritat Portuària de València hi han previstos canvis en el 
disseny dels molls de la zona 1, és a dir, aigües interiors, però 
també l’ampliació cap al sud del dic d’abric, com vosté ha dit, 

en cinc-cents metres, així com variacions en la profunditat i 
l’àrea de dragatge . Actuacions que situen en aigües exteriors, 
seria la zona 2, d’acord amb la delimitació dels espais i usos 
portuaris que estan regulats, de fet, pel mateix ministeri .

Per tant, les modificacions previstes que afecten a aigües 
exteriors, a esta zona 2, no estarien dins dels criteris 
d’exclusió d’avaluació ambiental . I ací està precisament el 
quid de la qüestió . I, per tant, considerem, tècnicament consi-
derem que hauria de ser l’òrgan ambiental de l’estat, el minis-
teri, que és l’òrgan competent en la matèria, el que analit-
zara les modificacions proposades i determinara la necessitat 
d’una nou procediment d’avaluació ambiental .

De moment, d’eixe escrit, la ministra me va dir personal que 
estaven estudiant-lo, però que ja me donarien resposta i 
no tinc resposta oficial i reclame resposta oficial sobre la 
intenció o no del ministeri de fer d’ofici una nova declaració 
d’impacte ambiental sobre el projecte .

Ens preocupen –li vaig a il·lustrar sobre dos coses que 
creguem que són importants– els canvis de la dinàmica lite-
ral a causa de la prolongació del dic d’abric i els seus possibles 
efectes a les platges de Pinedo i El Saler, perquè respecte a la 
via del 2007 diu textualment l’opció que el mateix promotor 
elegix per a eixa via, diu: «En el diseño de la planta final de las 
obras se limitó el avance del dique exterior de abrigo y de las 
explanadas hacia este para no superar la alineación noreste de 
las infraestructuras ya existentes . Esta limitación en el diseño 
se introdujo, según el promotor –açò és literal de la via de 
2007–, con el fin de minimizar variaciones en las incidencias 
de oleaje y corriente sobre las playas del sur, con lo que es de 
esperar que las afecciones sobre estas playas sean mínimas .»

I, per tant, s’ha de resoldre la pregunta de si ja no és vàlid 
açò i hi ha una ampliació sobre la part sud . Efectivament, 
s’estarien produint danys o perjudicis majors a les platges .

I acabe diguent també que fins i tot el mateix ministeri –i està 
és la part també que ens preocupa– ha publicat ja no molt el 
projecte de regeneració de les platges de El Saler i Garrofera 
per import de 28 milions d’euros. I diu específicament que 
és perquè una de les causes que s’està impulsant d’erosió de 
la costa són les possibles ampliacions del port de València . 
És a dir, ara ja el mateix ministeri invertix 28 milions d’euros 
per les ampliacions que s’han produït abans fins i tot a este 
projecte d’ampliació .

I, per tant, ja hi ha uns efectes produïts per altres actua-
cions que no se van contemplar en la via de 2007, i nosaltres 
creguem que no podem consentir, com a autoritat compe-
tent, que no se pronuncie el ministeri sobre si esta ampliació 
reunix els requisits per a poder dur-se endavant .

Gràcies . (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, consellera .

Passarem a l’última pregunta, la que formula la il·lustre dipu-
tada Estefania Blanes, en nom del Grup Parlamentari Unides 
Podem, a l’honorable consellera d’agricultura, desenvolupa-
ment rural .
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La senyora Blanes León:

Moltes gràcies, senyor president .

I bona vesprada, senyora consellera .

Passem d’un port a l’altre port . (Rient)

Des d’Unides Podem som conscients que la situació del port 
d’Alacant és una situació complexa . I precisament per això 
ens hem d’ocupar a fons d’aquest conflicte que entenem que 
l’autoritat portuària està generant a la ciutat, amb aquest 
projecte d’estos macrodepòsits que té realment el rebuig 
frontal tant del veïnat com també el rebuig contundent dels 
grups polítics de la capital alacantina .

I no sols això, el problema davant que ens trobem és que fins i 
tot la mateixa lògica rebutja aquest disbarat, ja que comença-
ria amb 100 .000 tones de combustible en una primera fase 
i acabaria en 700 .000 tones de combustible més emmagat-
zemades a menys d’un quilòmetre realment de zones habi-
tades, en un port que és comercial i és nàutic, i a menys de 
quilòmetre i mig de zones escolars i en una ciutat conside-
rada turística .

No es pot entendre…, la veritat és que a dia de hui en ple any 
2019 en què… en plena emergència climàtica, i amb tot el 
que sabem sobre el futur immediat sobre les energies fòssils, 
encara a aquestes alçades es vulga realment convertir un 
port, com és el d’Alacant, en un complet i absolut risc, en una 
constant i molesta font insalubre per als veïnes i veïnes, que 
hauran de suportar el trànsit de milers de camions cisterna 
carregant el fuel per a abastir a eixos depòsits .

I tot quan recordem que aquests precisos veïns ja estan 
patint… a dia de hui continuen patint les molèsties i els 
problemes de mals olors i fins i tot en problemes respiratoris 
per les descàrregues dels graners que es fan al mateix port .

Doncs als xiquets i xiquetes d’aquestos centres escolars, que 
porten tancant les finestres per les molèsties, per les picors 
de gola i els picors d’ulls, tancant finestres durant anys, algú 
els haurà d’explicar a aquestes criatures què és el que anem 
a fer i què pensem per a portar endavant una millor vida 
d’aquestos xiquets i xiquetes .

Sobretot el que més desafia la lògica de tot açò seria que des 
d’aquest govern no es fera res per a aturar aquest projecte 
sense sentit . No podem deixar que d’eixos veïns i veïnes que 
van a manifestar-se el proper divendres des de la plaça de 
la Muntanyeta, a les 18 hores, que exigixen tant als governs 
locals com als governs autonòmics i als governs estatals 
que apliquem simplement trellat . És el que pensem que es 
demana .

Per tant, pensem des del nostre grup que…, bé, que cal estar 
al costat d’aquests veïns i veïnes . Des del nostre grup, des 
d’Unides Podem, som conscients, com he dit, d’aquesta 
complexitat . I que també som conscients que depén de diver-
ses administracions, i fins i tot podem dir que de diverses 
conselleries, perquè hi han tràmits tan importants que es 
podrien fer o s’haurien de fer des de la conselleria de polí-
tica territorial, en allò referent al que és el planejament, com 
he dit, en aquesta conselleria, el planejament aplicable al 
port o també per a instar a la mateixa autoritat portuària a 

la modificació del pla especial perquè d’una vegada per totes 
queden vetades aquests tipus d’actuacions al port d’Alacant .

Però una fitxa molt important que cal moure, que conside-
rem, és des de la Conselleria d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica, que és la 
tramitació…, que és la que té l’última paraula, la tramitació de 
la llicència ambiental d’aquestos depòsits .

Per tant, l’aposta d’aquest govern per un futur del port 
d’Alacant que no pot ser altra que siga un port sostenible i 
que siga integrat en la ciutat, com bé hem de defensar .

Per tant, preguntem: ¿quines accions són les que té previs-
tes per a portar a terme la seua conselleria per tal de revi-
sar les instal·lacions de depòsits de combustible per al port 
d’Alacant, tenint en compte, com bé li he dit, aquesta notable 
oposició ciutadana i fins i tot institucional per al projecte que 
es troba en aquestos moments?

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera, senyora María 
José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Honorable consellera .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Gràcies per la pregunta .

I li he de fer una reflexió inicial, i jo crec que vosté segura-
ment ho compartirà perquè al seu inici de la intervenció ha 
fet menció . Em preocupa la situació dels ports a la Comunitat 
Valenciana, em preocupen els seus projectes, em preocu-
pen, a més, que estiguen eixint a la vegada, quan…, efecti-
vament, en uns temps on s’està qüestionant els vells esque-
mes de l’especulació urbanística o de sistemes de producció 
indústria, que van deixant un impacte negatiu en els entorns 
ambientals i fins i tot en el de la salut i qüestionen ara la 
societat valenciana, que estiguen aflorant quasi com que els 
queda poc de temps per a fer una cosa que molt probable-
ment en altres moments, o en altres esquemes o en altres 
indicadors que han de vindre dintre de no molt, podrien ser 
prou qüestionables i, per tant, no eixir endavant .

Em preocupa precisament perquè ací, a més, hi ha un rebuig 
social evident i, a més, hi ha una història d’una pràctica igual, ja 
fa molt de temps, que els poders públics no van saber aplicar 
en les seus pròpies normes urbanes locals . És a dir, podríem 
haver tingut un pla general d’ordenació urbana en Alacant 
que no deixara posar esta activitat en el port, o podríem haver 
tingut molta normativa que fera impossible que depòsits que 
ja van tindre d’eixir del port d’Alacant i traslladar-se en un 
acord polític, se fera norma per a no tindre un situació repetida 
en el temps i estar ara mateix en esta situació .
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Li he de dir que el 24 de setembre vaig tindre, en primer lloc, 
una reunió en entitats i veïns i veïnes de la zona i després 
amb l’alcalde d’Alacant i amb el regidor d’urbanisme . Allí no 
solament vam compartir la situació sobre este projecte… 
Nosaltres en eixe moment no havíem rebut cap tipus de docu-
mentació per part de l’ajuntament . El regidor d’urbanisme ens 
va indicar que ens l’havien adreçat el dia anterior . I allí ens van 
donar còpia, però oficialment encara no havia arribat.

I el que vam transmetre era un acord de crear una comis-
sió mixta tècnica per a anar avaluant sobre la situació d’este 
projecte i per a poder vore si, efectivament, la documenta-
ció que l’ajuntament ens ha adreçat o la que té el mateix port, 
la mateixa autoritat portuària, és exactament la mateixa, 
és el mateix projecte, etcètera, perquè hi ha una discussió 
profunda sobre si s’ha pogut amagar baixa de diferents possi-
bles fases una cosa que nosaltres consideraríem, segura-
ment, normativament un fraccionament d’un projecte major .

I això és un dels elements que hem d’aclarir sobre esta situa-
ció . Ja ha hagut una primera reunió, el 7 d’octubre, d’esta 
comissió tècnica i ens hem adreçat a la proposta presentada 
per l’empresa davant la regidoria d’urbanisme, analitzar-la 
i, a la vegada, la registrada pel port d’Alacant a vore quines 
són les seus dimensions, pel que dic . Perquè, efectivament, 
pareix que volem fer una aparença de fases, voldríem passar 
per eixes fases, tindre autoritzacions individuals de les fases, 
quan, lògicament, si està allò programat i eixe era l’objectiu 
de la mateixa promotora, ens està…, hem d’avaluar nosaltres 
el projecte en la seua magnitud .

Li he de dir que estes accions, lògicament, han tingut el visti-
plau de l’autoritat portuària . I aleshores, és quan comença 
tota esta fase en què ja la conselleria entra a formar part, 
d’una manera activa, en la comissió tècnica .

Després, nosaltres també volem…, i això és una cosa que 
correspondrà a la conselleria de justícia, perquè no hi ha 
document que avale informe d’emergències, i és imprescindi-
ble en un projecte d’estes característiques .

També ens qüestionem si Europa, en informes que estan 
diguent quines són les línies a seguir pels diferents governs 
per als diferents projectes, etcètera, ens diuen que els depò-
sits de combustible ja no és una activitat sostenible econò-
mica, sostenible i, per tant, no deuria ser una activitat econò-
mica que recolzàrem en el temps d’emergència econòmica, 
doncs si quadra tindre una declaració d’emergència climàtica 
en el territori valencià i una activitat econòmic que no 
compleix paràmetres de sostenibilitat .

I acabe diguent: abans fins i tot de tindre de fer una llicèn-
cia ambiental, etcètera, jo pense que si fa ja vint anys se va 
poder arribar a una negociació, un enteniment i un consens i 
se va llevar d’allí una activitat que estava instal·lada, jo crec 
que deuríem apel·lar a este diàleg, a este consens, perquè no 
acabe instal·lant-se i pugam trobar alternatives . I jo crec que 
sempre el diàleg és molt bo . Ja dic, i a més, partim d’una base 
que no està instal·lada esta activitat .

Per tant, consideraríem que podria ser inclús més fàcil que 
treure una activitat que ja està instal·lada, com van ser els 
depòsits de Campsa . I, per tant, eixa és la nostra…

La senyora vicepresidenta primera:

Senyoria, vaja finalitzant.

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

…voluntat, i aixina anem a seguir en este cas .

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria .

Interpel·lació a la consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica, senyora 
Mireia Mollà Herrera, sobre la política general de la conselleria 
sobre Vaersa, que formula la diputada senyora Elisa Díaz 
González (GP Popular) (RE número 1.689, BOCV 14)

La senyora vicepresidenta primera:

Passem al punt 6: Interpel·lació a la consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica, que formula la diputada Elisa Díaz González, del 
Grup Parlamentari Popular . (Pausa)

La senyora Díaz González:

¿Ya? Gracias .

Buenas tardes, señora consellera, buenas tardes de nuevo .

La verdad es que no sabía si iba a interpelarla a usted o 
al señor Martínez Dalmau porque, claro, el tema de las 
competencias medioambientales está tan en duda que, 
pues, yo tenía la duda, la verdad . Y, además, los trabajado-
res de Vaersa también me trasladan que tienen esa duda 
porque como usted no ha pasado por ahí a presentarse y no 
responde a sus solicitudes de cita y no les ha recibido toda-
vía, pues, claro, me decían, «a lo mejor es que no estamos diri-
giéndonos al conseller adecuado, a la consellera adecuada, y 
tenemos que dirigirnos al señor Martínez Dalmau» . Bueno, 
veo que no, que si usted está aquí es porque usted es la 
competente sobre Vaersa y que será usted la que en algún 
momento les conteste, les reciba, les atienda y que hoy 
conteste aquí .

Entiendo que, además, estas dudas surjan también porque 
a día de hoy, solo ciento veinticinco días desde práctica-
mente…, no sé si ciento veinticuatro, ciento veinticinco, 
desde que usted es consellera, los cargos…, no se han reno-
vado los cargos del consejo de administración, es decir, la 


